

2026 Donald Smiley Prize Prix Donald-Smiley 2026

PRIZE JURY / JURY DU PRIX

Gabriel Arsenault
Christopher Cochrane
Alison Smith

Short-List / Livres retenus en sélection finale

Rob Currie-Wood, *Renegotiating the Bargain: The Formation of Power-Sharing Arrangements within Canadian Political Parties* (University of British Columbia Press), 2025

Renegotiating the Bargain provides an accessible and rigorous analysis of how the internal dynamics of Canadian parties have changed in recent decades and transformed the parties along with it. Drawing on canonical theories of party democracy, Rob Currie-Wood explains the many ways in which core party functions --- from membership lists to policy development to candidate and leader selection to political finance --- have been transformed from the traditional franchise and cartel models to fluid power-sharing arrangements, where traditional internal groups maintain their strength but have increasingly overlapping roles. Theoretically thorough and empirically ambitious, *Renegotiating the Bargain* is a landmark study of Canadian parties.

Dans *Renegotiating the Bargain*, Rob Currie-Wood propose une analyse à la fois accessible et rigoureuse de l'évolution de la dynamique interne des partis politiques canadiens au cours des dernières décennies, transformation qui a également modifié la nature des partis. S'appuyant sur les théories classiques de la démocratie des partis, il explique comment les fonctions essentielles des partis – listes de membres, élaboration des politiques, sélection des personnes candidates et des leaders et financement politique – sont passées de modèles traditionnels de franchise et de cartel vers des accords fluides de partage du pouvoir. Dans ces nouveaux arrangements, les groupes internes traditionnels conservent leur influence, mais leurs rôles se chevauchent de plus en plus. À la fois fouillé sur le plan théorique et ambitieux dans son approche empirique, *Renegotiating the Bargain* est une étude de référence sur les partis politiques canadiens.

Amy Janzwood, *Mega Pipelines, Mega Resistance: Tar Sands, Social Movements, and the Politics of Energy Infrastructure* (University of British Columbia Press), 2025

In *Mega Pipelines, Mega Resistance*, Amy Janzwood analyzes the cases of the Northern Gateway and Trans Mountain pipelines to understand how a broad coalition of Indigenous groups, NGOs, and grassroots organizations emerged to challenge the once-unchecked influence of resource companies. Through interviews with oil and gas executives, government officials, and representatives of mobilized communities, Janzwood identifies the policy, social, and international conditions that give rise to social movement politics, as well as the contextually embedded strategies that contribute to their success and reshape the political environment in which resource extraction operates. The book provides both a deep consideration of pipeline politics while also placing recent pipeline projects in the broader context of the politics of contention and social movements. It thus marks an innovative and significant contribution to the study of the operation and exercise of power in Canadian politics.

Dans *Mega Pipelines, Mega Resistance*, Amy Janzwood analyse les cas des pipelines Northern Gateway et Trans Mountain pour comprendre comment une large coalition de groupes autochtones, d'ONG et d'organisations locales s'est constituée pour contester l'influence autrefois sans limite des entreprises du secteur des ressources naturelles. À travers des entretiens avec des cadres du secteur pétrolier et gazier, des responsables gouvernementaux et des représentants des communautés mobilisées, l'auteur identifie les conditions politiques, sociales et internationales qui donnent naissance à la politique des mouvements sociaux ainsi que les stratégies ancrées dans leur contexte qui contribuent à leur succès et redéfinissent l'environnement politique dans lequel s'inscrit l'extraction des ressources. Cet ouvrage propose une analyse approfondie de la politique en matière de pipelines tout en replaçant les projets récents de pipelines dans le contexte plus large de la politique de la contestation et des mouvements sociaux. Il apporte ainsi une contribution novatrice et significative à l'étude du fonctionnement et de l'exercice du pouvoir dans la politique canadienne.

Alex Marland, Jared J. Wesley, and Mireille Lalancette, *No I in Team: Party Loyalty in Canadian Politics* (University of Toronto Press), 2025

No I in Team is a theoretically rich empirical analysis of the predominance of party loyalty over Canadian representative democracy. Marland, Wesley, and Lalancette illuminate the deep social and institutional origins of loyalty, its consequences for representation and democracy, and paths forward for recalibrating parliamentarians toward their role as delegates and trustees instead of brand ambassadors. Drawing on interviews, the authors distinguish representational styles of contemporary Canadian parliamentarians. The book shows that even the beloved maverick — the ostensible holdout — is tethered to the centralizing imperatives of "the family." *No I in Team* offers a thorough empirical analysis and makes a strong contribution to the study of political parties and democracy in Canada.

No I in Team est une analyse empirique d'une grande richesse théorique consacrée à la primauté de la loyauté envers le parti sur la démocratie représentative canadienne. Alex Marland, Jared Wesley et Mireille Lalancette mettent en lumière les origines sociales et institutionnelles profondes de cette loyauté, ses conséquences sur la représentation et la démocratie ainsi que les pistes à explorer pour réorienter les parlementaires vers leur rôle de délégués et de mandataires plutôt que d'ambassadeurs d'une marque. S'appuyant sur des entretiens, les auteurs distinguent les styles de représentation des parlementaires canadiens actuels. L'ouvrage montre que même le franc-tireur tant apprécié – l'ostensible rebelle – est lié aux impératifs centralisateurs de « la famille ». *No I in Team* propose une analyse empirique approfondie et apporte une contribution majeure à l'étude des partis politiques et de la démocratie au Canada.

The prize winner will be announced at the [2026 CPSA President's Reception](#) at the University of Ottawa's FSS building – room 4007. Questions? Contact the [CPSA Office](#).

Le nom du lauréat ou de la lauréate sera annoncé lors de la [Réception de la présidente de l'ACSP de 2026](#) à la salle 4007 - pavillon FSS de l'université d'Ottawa .
Des questions? Communiquez avec le [bureau de l'ACSP](#).